



LAUNCH OF THE CONGO BASIN FOREST FUND (CBFF)

London, 16-17 June 2008

Statement of Support to the Congo Basin Forest Fund

On 16 and 17 June 2008, we, the representatives of the Governments of the member states of COMIFAC, UK and Norway, the African Development Bank, civil society, the Congo Basin Forest Partnership (CBFP), and the Congo Basin Forest Fund (CBFF) Governing Council, met in London to launch the Congo Basin Forest Fund. On this occasion,

1. **Recognising** that the future of the Congo Basin forest and the 50 million people who live there will depend on the combined efforts of the people and governments of the region, of civil society and the private sector, and the entire international community, all working together to preserve the forest while achieving sustainable economic development and alleviating poverty; and
2. **Recognising** that the financial requirements of the Congo Basin countries in achieving a position of sustainable forest management far outstrip the current levels of funding both through national governments and the international community;
3. We, the Representatives of Governments of the member states of COMIFAC, UK and Norway, the African Development Bank, civil society, the CBFP, and the CBFF Governing Council reaffirm our intention to:

- Establish the multi-donor Fund under the distinguished chairmanship of Professor Wangari Maathai, Nobel Peace Laureate and Goodwill Ambassador for the Congo Basin Forest, and Rt Hon. Paul Martin, the former Prime Minister of Canada,
 - Ensure that the Fund will support innovative proposals to make the forest worth more as a living resource than it would be cut down.
 - Ensure that the Fund complements and works in co-ordination with existing efforts towards economic development and improved forest management in the Congo basin forests. In particular,
 - i. The CBFF should support the development of holistic national strategies to combat deforestation, and the agreed priorities of the countries of the region themselves, initially those in support of Axes 2, 6 and 9 of the COMIFAC convergence plan.
 - ii. The CBFF should support improvement in the establishment of data capture and monitoring systems such that support over time can be linked to achieved reductions in emissions relative to agreed national baselines.
 - iii. The CBFF should support partnership, skill sharing and joint working between government and civil society.
4. We congratulate the UK and Norway for their contributions of £50 million each to the Fund and encourage other partners to also contribute to the Fund.
 5. We welcome the establishment of a Governing Council, including representatives of the governments and people of the Congo Basin and the international community, to provide strategic vision and direction to the CBFF.
 6. We call for the Fund Secretariat to be established as soon as possible in the African Development Bank, in accordance with the declaration of Tunis on the financing mechanisms for the sustainable management of the Congo Basin Forest, 21-22 February 2008, and following approval from the Bank's Board of Governors.

Signed in Lancaster House London, 17 June 2008

LANCEMENT DU CONGO BASIN FOREST FUND (CBFF)

Londres, les 16 et 17 juin 2008

Déclaration de soutien au Congo Basin Forest Fund

Les 16 et 17 juin 2008, nous, représentants des gouvernements des États membres de la COMIFAC, du Royaume-Uni et de la Norvège, de la Banque africaine de développement, de la société civile, du Partenariat pour les Forêts du Bassin du Congo (PFBC) et du Conseil d'administration du Congo Basin Forest Fund (CBFF), nous sommes réunis à Londres pour lancer le Congo Basin Forest Fund. En cette occasion,

4. **Reconnaisant** que l'avenir de la forêt du Bassin du Congo et de ses 50 millions d'habitants dépend des efforts concertés des individus et des gouvernements de la région, de la société civile et du secteur privé, mais aussi de l'ensemble de la communauté internationale travaillant de concert pour préserver la forêt tout en favorisant le développement économique durable et la diminution de la pauvreté ; et
5. **Reconnaisant** que les exigences financières des pays du Bassin du Congo, dans un contexte d'efforts réalisés pour parvenir à un scénario de gestion forestière durable, dépassent largement les sommes actuellement mises à leur disposition par les gouvernements nationaux, d'une part et la communauté internationale, de l'autre ;
6. Nous, en notre qualité de Représentants des gouvernements des États membres de la COMIFAC, du Royaume-Uni et de la Norvège, de la Banque africaine de développement, de la société civile, du PFBC et du Conseil d'administration du CBFF, réaffirmons notre intention :
 - d'établir le Fonds multidonateur sous la présidence distinguée de la Professeure Wangari Maathai, lauréate du prix Nobel de la paix et Ambassadrice de bonne volonté pour la Forêt du Bassin du Congo, et du Très Honorable Paul Martin, ancien Premier ministre du Canada ;
 - de veiller à ce que le Fonds soutienne les propositions innovantes visant à faire en sorte que la forêt soit plus utile comme ressource vivante qu'abattue ;

- de veiller à ce que le Fonds complète et travaille en collaboration avec les efforts existants d'établissement d'un scénario de développement économique et d'amélioration des mécanismes de gestion forestière, pour les forêts du Bassin du Congo. Plus particulièrement :
 - i. Le CBFF devra s'efforcer de soutenir le développement de stratégies nationales holistes de lutte contre la déforestation ravageuse et les priorités convenues des pays de la région eux-mêmes, initialement, en ce qui concerne les Axes 2, 6 et 9 du plan de convergence de la COMIFAC.
 - ii. Le CBFF devra s'efforcer de soutenir l'amélioration dans les domaines de la saisie des données et des systèmes de contrôle, pour faire en sorte que le soutien à long terme puisse être lié aux réductions effectives des émissions, par rapport aux bases de référence nationales convenues.
 - iii. Le CBFF devra soutenir le partenariat, le partage des compétences et le travail collaboratif entre le gouvernement et la société civile.
- 4. Nous félicitons le Royaume-Uni et la Norvège, d'avoir apporté une contribution de 50 millions GBP chacun au Fonds et encourageons les autres partenaires à y contribuer également.
- 5. Nous nous réjouissons de la formation d'un Conseil d'administration, composé de représentants des gouvernements, des habitants du Bassin du Congo et de la communauté internationale, dans le but d'apporter une vision stratégique et d'orienter le CBFF.
- 6. Nous préconisons la formation du Secrétariat du Fonds au sein de la Banque africaine de développement, conformément à la déclaration de Tunis, le financement des mécanismes pour la gestion durable des forêts du Bassin du Congo, 21-22 Février 2008 après approbation par le Conseil des Gouverneurs de la Banque et dès que possible.

Signé à Lancaster House, Londres, le 17 Juin 2008

Gordon Brown
Prime Minister, UK

Jens Stoltenberg
Prime Minister, Norway

Donald Kaberuka
President, African Development Bank

Wangari Maathai
Nobel Peace Laureate and Goodwill Ambassador for the Congo Basin Forests

Paul Martin
Former Canadian Prime Minister

S.E. Jose Endundo Bononge
Minister, Democratic Republic of Congo

S.E. Henri Djombo
Minister, Republic of Congo

S.E. Anathole Kanyenkiko
Minister, Burundi

S.E. Khadidja Abdelkader
Minister, Chad

S.E. Stanislas Kamanzi
Minister, Rwanda
pp Linda Kalimba Rwandan Embassy

S.E. Elvis Ngolle Ngolle
Minister, Cameroon

S.E. Yvonne Mboissona
Minister, Central African Republic

S.E. Teodoro Ngueme Obiang Mangué
Minister, Equatorial Guinea
pp S.E Domingo Olomo Nve, Vice – Minister Equatorial Guinea

Hans Brattiskar
Director, International Climate and Forestry Initiative Norway

Louis Sylvain Goma
Secretary General, ECCAS

Jonas Nagahuedi
Executive Secretary, COMIFAC

Samuel Nguiffo
Director, Centre for Environment and Development, Cameroon

Ibrahim Thiaw
UNEP

Barry Gardiner
Special Envoy for Forests UK, MP

Pacifique Mukumba Isumbisho
Centre D'Accompagnement Des Autochtones Pygmees and Mihoritaires
Vulnerables (CAMV), DRC

Stuart Wilson
Forests Monitor

Valentin Makongo
Justice et Paix, Conference Episcopale Nationale du Congo

Paul Kasongo Ngoy
Maniema Libertes (Mali), R D Congo

Hans Schipulle
Facilitator Congo Basin Forest Partnership/CBFP

Dr Rufin Antoine Oko
Charge des Etudes et des Projects, OCFSA, Cameroon

Mr Adrien Sinafasi Makelo
Dignité Pygmée" (DIPY)

Abbe Willy Loyombo Esimola
OSAPY, RDC

Mr Roger Muchuba Buhereko
Couer Congo, RDC

Mr Joseph Bobia Bonkaw
Réseau Ressources Naturelles, RDC

Mr Augustin Mpoyi
CODELT, RDC

Mrs Esther Lutonde Bikumbi
Réseau CREF, RDC

Mr Alphonse Muhindo Valivambene
Réseau CREF, RDC